
FIQH BADAL HAJI 

 

1. Pengenalan 

Mengerjakan haji merupakan salah satu daripada Rukun Islam iaitu 

mengunjungi Kaabah untuk beribadat kepada Allah SWT dengan menunaikan 

rukun-rukun dan syaratsyarat tertentu pada waktu yang tertentu kepada umat 

Islam yang berkuasa menunaikannya. Ibadat ini juga dipanggil “manasik”.  

Haji merupakan Rukun Islam yang kelima dan wajib ditunaikan oleh setiap 

muslim yang mukallaf. Namun begitu, pelaksanaan ibadat ini bergantung 

kepada kemampuan seseorang untuk melakukannya. Oleh yang demikian, 

apabila seseorang muslim tidak mampu melakukan ibadat haji sedangkan ia 

berkuasa disebabkan beberapa keuzuran dari aspek syarak atau tidak 

berkesempatan semasa hidup, ia wajib disempurnakan secara Badal Haji. 

 

2. Definasi Badal Haji 

Badal Haji ialah ibadat haji yang dilaksanakan oleh seseorang individu bagi 

pihak individu lain yang terhalang daripada melakukan ibadat tersebut 

disebabkan oleh beberapa halangan menurut syarak. Ini diharuskan di sisi 

syarak berdasarkan pandangan jumhur ulamak dari kalangan mazhab Syafie, 

Hanafi dan Hanbali. 

 

3. Dalil Badal Haji  

Pandangan jumhur ulamak tersebut adalah berpedomankan kepada 

beberapa hadis iaitu: 

a) Hadis yang diriwayatkan oleh Imam Al-Bukhari dan Muslim daripada Ibnu 

Abbas RA: 

Bermaksud: “Seorang perempuan daripada puak Khath’am telah datang 

(menemui Rasulullah SAW) dan bertanya: Wahai Rasulullah, 

sesungguhnya ibadat haji telah difardhukan oleh Allah SWT ke atas 

hamba-hamba-Nya ketika bapaku telah berusia lanjut dan tidak mampu 

lagi untuk berada di atas tunggangan (untuk bermusafir mengerjakan 

ibadat haji), adakah dia wajib menqadha’kannya dengan cara aku lakukan 

ibadat haji tersebut bagi pihaknya? Rasulullah SAW bersabda: Ya.” 

b) Hadis yang diriwayatkan oleh Imam Al-Bukhari daripada Ibnu Abbas RA: 

Bermaksud: “Seorang perempuan daripada puak Juhainah telah datang 

menemui Rasulullah SAW dan berkata: Sesungguhnya ibuku telah 

bernazar untuk mengerjakan ibadat haji, tetapi tidak sempat 

menunaikannya sebelum dia meninggal dunia, adakah aku boleh 

mengerjakan ibadat haji itu bagi pihaknya? Rasulullah SAW bersabda: Ya, 



tunaikanlah ibadat haji itu bagi pihaknya. Apakah pandanganmu jika 

ibumu mempunyai hutang, sudah tentu kamu akan melangsaikan hutang 

tersebut (bagi pihaknya). Langsaikanlah hutang (dari segi ibadat) kepada 

Allah, sesungguhnya hutang kepada Allah adalah lebih patut untuk kamu 

langsaikan.” 

Imam Al-Kamal bin Al-Hummam telah menjelaskan dengan lebih lanjut 

bahawa, jika dipandang dari aspek qias, ibadat haji tidak boleh diwakilkan 

kepada sesiapa pun kerana ia suatu ibadat yang melibatkan aspek fizikal 

dan material.  

Walaupun begitu, syarak telah memberikan kelonggaran (rukhsah) di 

dalam permasalahan ini agar individu yang tidak berkelayakan 

mengerjakan ibadat haji dengan dirinya sendiri, tetap perlu melaksanakan 

ibadat tersebut dengan menanggung beban (masyaqqah) yang lain iaitu 

dengan mengeluarkan perbelanjaan kepada individu lain atau waris 

mengeluarkan perbelanjaan agar dapat menunaikan ibadat tersebut bagi 

pihak dirinya. Bagaimanapun, ia bergantung kepada beberapa syarat yang 

perlu dipatuhi. 

 

4. SYARAT-SYARAT MEWAJIBKAN BADAL HAJI 

Beberapa syarat perlu dipatuhi agar pelaksanaan Badal Haji memenuhi 

kehendak syarak iaitu:- 

Pertama: Syarat-syarat Mewajibkan Badal Haji (Al-Ihjaj) 

a) Badal Haji hanya dapat dilaksanakan bagi pihak mereka yang 

disahkan tidak mampu melaksanakan ibadat haji menurut syarak. 

Ketidakmampuan ini merangkumi perkara-perkara berikut: 

i) meninggal dunia; 

ii) dikurung (dipenjara atau sebagainya); 

iii) dihalang; 

iv) menghidap penyakit yang tidak akan sembuh; 

v) mengalami kecacatan fizikal seperti buta (jika ia tidak mampu 

mengadakan pemandu); dan 

vi) usia tua yang tidak mampu melakukan ibadat haji dan 

menempuh  perjalanan yang jauh. 

Ketidakmampuan yang disyaratkan ini hendaklah sesuatu yang dijangka 

akan berterusan sehingga seseorang yang wajib melakukan ibadat haji itu 

meninggal dunia. 

 

 



Kedua: Syarat-syarat Bagi Pelaksana Badal Haji 

a) Ia wajiblah dilakukan oleh mereka yang sudah melakukan ibadat 

haji untuk dirinya sendiri. Jika ia dilakukan oleh mereka yang belum 

melakukan ibadat haji, maka haji tersebut dianggap telah dilakukan 

bagi dirinya sendiri dan bukan bagi pihak mereka yang mewakilkan 

atau mengupahnya. 

Ini berdasarkan sebuah hadis yang diriwayatkan oleh Imam Abu 

Daud dan Ibnu Majah daripada Ibnu Abbas RA: 

Bermaksud: “Nabi Muhammad SAW telah mendengar seorang 

lelaki berkata: Wahai Rasulullah, adakah aku boleh menunaikan 

haji bagi Syubrumah? Rasulullah bertanya: Siapakah Syubrumah? 

Lelaki itu menjawab: Dia adalah saudaraku atau salah seorang dari 

kaum kerabatku. Rasulullah bertanya lagi: Adakah kamu telah 

menunaikan haji bagi dirimu? Lelaki itu menjawab: Belum. 

Rasulullah bersabda: Tunaikanlah haji bagi dirimu dahulu, 

kemudian barulah kamu menunaikan haji bagi Syubrumah. ” 

Ketiga: Syarat-syarat sah Badal Haji 

a) Mereka yang melaksanakan Badal Haji perlu mendapat keizinan 

daripada individu yang tidak mampu menunaikan ibadat haji 

(ma’dhub) tersebut jika dia masih hidup. Jika dia sudah meninggal 

dunia, mereka tidak memerlukan sebarang keizinan atau wasiat 

daripada si mati di dalam menunaikan Badal Haji tersebut. 

b) Perbelanjaan atau upah bagi melaksanakan Badal Haji ini 

hendaklah diambil daripada harta mereka yang tidak mampu 

menunaikan ibadat haji. Jika dia meninggal dunia, ia boleh diambil 

daripada sebahagian atau keseluruhan harta peninggalannya 

kerana ibadat haji adalah sama sebagaimana hutang seperti yang 

disebutkan di dalam hadis di atas. 

Imam An-Nawawi menjelaskan melalui tulisan beliau iaitu 

Raudhatut Talibin, Badal Haji dilakukan di dalam dua keadaan bagi 

mereka yang tidak mempunyai sebarang harta atau si mati yang 

tidak mempunyai harta peninggalan. Dua keadaan tersebut ialah: 

i) Anak-anak, cucu-cucu dan mereka yang tidak mempunyai 

sebarang hubungan kekeluargaan (ajnabi) memberi bantuan 

kewangan dalam bentuk upah menunaikan Badal Haji. Bantuan 

kewangan yang diberi ini dianggap sebagai sedekah jariah. 

ii) Anak-anak, cucu-cucu dan mereka yang tidak mempunyai 

sebarang hubungan kekeluargaan (ajnabi) tersebut boleh 

menunaikan sendiri Badal 

 

 



Haji ini dengan syarat: 

•  Sudah menunaikan ibadat haji; 

•  Ia ditunaikan oleh mereka yang boleh dipercayai dari segi syarak; dan 

•  Tidak mempunyai halangan untuk melaksanakan ibadat haji. 

c)  Berniat menunaikan haji bagi pihak mereka yang tidak mampu 

menunaikan ibadat haji tersebut atau si mati seperti: “Sahaja aku berniat 

menunaikan haji bagi pihak si fulan bin si fulan dan berihram dengannya 

kerana Allah SWT”. Di samping itu juga, sekiranya dia berniat melakukan 

Haji Qiran sedangkan dia telah diupah bagi melakukan Haji Ifrad, maka 

ibadat haji tersebut tetap sah dan diterima dari sudut syarak. Akan tetapi, 

jika dia berniat melakukan Haji Tamattu’ sedangkan dia telah diupah bagi 

melakukan Haji Ifrad, maka haji tersebut tidak sah. 

d) Seseorang yang menerima upah Badal Haji perlu melaksanakannya 

dengan dirinya sendiri (jika akad Ijarah ’Ainiyyah). Sekiranya dia sakit atau 

mempunyai halangan untuk melaksanakannya, dia boleh mewakilkannya 

kepada orang lain (jika akad Ijarah Zhimmiyyah) sekiranya mendapat: 

i) keizinan daripada pengupah; atau 

ii) pengupah melafazkan akad secara umum. 

e) Para ulamak bersepakat bahawa mereka yang melaksanakan Badal 

Haji perlu melaksanakannya dari miqat mereka yang tidak mampu 

menunaikan ibadat haji atau si mati tersebut. 

f) Seseorang pelaksana Badal Haji hanya boleh menerima satu upah 

pelaksanaan Badal Haji bagi setiap musim haji. 

g) Seseorang pelaksana Badal Haji tidak melakukan sebarang perbuatan 

yang boleh membatalkan ibadat haji yang sedang ditunaikan seperti 

bersetubuh dan sebagainya. Jika perbuatan tersebut tetap dilakukan, dia 

wajib menqadha’kan ibadat haji yang telah terbatal. 

 

5. HUKUM MENERIMA UPAH BADAL HAJI 

Badal Haji itu boleh dilaksanakan dalam dua keadaan: 

i) Dilakukan secara sukarela oleh pelaksana; atau 

ii) Dilakukan secara upah oleh individu yang tidak berupaya atau waris. 

Mengambil upah (ijarah) bagi melakukan Badal Haji adalah harus 

berdasarkan kesepakatan para ulamak. Oleh yang demikian, upah yang 

diberikan ini perlu memenuhi syaratsyarat sebagaimana yang digariskan di 

dalam konsep ijarah yang terkandung di dalam bab fiqh muamalat. Ini adalah 

berpandukan kepada kesepakatan para ulamak mengenai keharusan 



menerima upah bagi melakukan sesuatu ibadat dan diqiaskan kepada 

keharusan menerima upah bagi mengajar Al-Quran seperti yang dinyatakan 

di dalam Hadis yang diriwayatkan oleh Imam Al-Bukhari daripada Ibnu Abbas 

RA: 

Bermaksud: “Sesungguhnya sebaik-baik upah yang kamu terima ialah 

daripada (mengajar) kitab Allah (Al-Quran).” 

Imam Al-Juwaini dan Imam Al-Ghazali turut berpendapat bahawa upah ini 

juga boleh diserahkan kepada pelaksana Badal Haji sebelum tiba musim haji 

lagi. 

 

6. TATACARA PELAKSANAANNYA 

Badal Haji atau dimaksudkan mengerjakan haji ganti (oleh orang yang masih 

hidup yang telah mencukupi syarat-syaratnya) untuk seseorang yang telah 

meninggal dunia tapi masih tertanggung ke atasnya kewajipan haji fardhu yang 

belum ditunaikan semasa hayatnya, atau untuk orang yang tidak mampu 

mengerjakan fardhu haji disebabkan sakit yang tidak ada harapan untuk sembuh. 

Kedua-dua keadaan ini membolehkan orang lain mengerjakan Badal Haji bagi 

pihak mereka samada dengan upah atau mengerjakannya secara sukarela 

(percuma) seperti anak mengerjakan haji untuk menggantikan ibu atau bapanya 

yang telah meninggal dunia.  

Hal ini telah menjadi keperluan syarak sejak dahulu lagi dan diamalkan 

berterusan sehingga sekarang berdasarkan kepada kebenaran Rasulullah SAW 

kepada seorang wanita zamannya yang ingin mengerjakan haji bagi bapanya 

yang telah meninggal dunia seperti yang diriwayatkan di atas. 

PERATURAN (AKAD / SYARAT UPAH) 

Terdapat dua jenis Badal Haji yang dibenarkan oleh syarak: 

i) Tanpa upahan / istinabah 

ii) Dengan upahan / isti’jar 

Oleh kerana kebanyakan orang Islam mengamal / memilih jenis Badal Haji yang 

melibatkan upahan maka mereka harus memahami peraturan / syarat upah dan 

akad yang telah ditetapkan supaya menepati hukum dan tidak timbul sebarang 

kemungkinan yang boleh membatalkan amalan tersebut dan menjadi sia-sia atau 

pengabaian ke atas pelaksanaannya. 

Bagi pelaksana yang mengambil upah (isti’jar) maka terdapat dua cara upahan 

mengerjakan Badal Haji ini: 

1.  Ijarah ’Ain: Iaitu menetapkan / mengupah individu tertentu (yang 

mengaku sendiri) untuk mengerjakan Badal Haji. Badal jenis ini tidak boleh 

ditukar / diganti orang lain mengerjakannya selain diri orang yang telah 

ditetapkan dalam akad. Contohnya, seorang yang sakit tidak ada harapan 



sembuh berkata kepada penerima upah haji dengan lafaz aku upah kamu 

menunaikan haji bagi diriku”. Ini bermaksud penerima yang melaksanakannya 

sendiri. 

2.  Ijarah Zimmah (Zimmiyyah): iaitu menyerahkan tanggungjawab 

menunaikan haji kepada seseorang. Contohnya, “aku serahkan 

tanggungjawab menunaikan haji bagi pihak bapaku dengan bayaran ...........”. 

Badal Haji jenis ini tidak disyaratkan penerima akad melakukannya sendiri 

bahkan dibolehkan menggantikan orang lain mengerjakannya. Difahamkan 

dari Badal Haji jenis ini tidaklah menjadi suatu kesalahan jika seseorang 

pengupah berakad Badal Haji berkata “aku mengupah kamu menunaikan haji 

bagi Allahyarham bapaku dengan upah sebanyak RM..............”. Jawab 

penerima upah “saya terima .............. ” atau seumpamanya. 

3.  Agensi / wakil pengendali boleh mengambil sejumlah wang yang 

munasabah dari pengupah sebagai bayaran pengurusan. 

4.  Sekiranya pengupah menentukan tahun pelaksanaan ibadat haji itu 

dalam akadnya maka penerima / pelaksana hendaklah menunaikan dalam 

masa yang ditentukan. 

 

TATACARA PELAKSANAANNYA 

Bagi merealisasikan pelaksanaan Badal Haji secara mudah, teratur dan tidak 

meragukan: 

1.  Agensi atau individu yang terlibat dengan amalan ini perlulah 

menyediakan beberapa dokumen seperti borang pendaftaran (contoh borang 

di Lampiran 2), resit penerimaan wang, lafaz akad, sijil Badal Haji (contoh sijil 

di Lampiran3) seumpamanya yang difikirkan sesuai. 

2.  Untuk membuktikan Badal Haji telah selesai dilaksanakan dengan 

sempurna; Sijil Badal Haji (yang telah ditandatangani oleh pelaksana Badal 

Haji serta disahkan oleh pihak yang bertanggungjawab) hendaklah 

diserahkan kepada pengupah badal tersebut. Kebiasaannya penyerahan sijil 

tersebut diiringi dengan sedikit cenderahati. 

3.  Kos perbelanjaan pengurusan bagi melaksanakan Badal Haji ini 

diambil dari wang upah haji melalui cara akad Ijarah Zimmah. 

4.  Pelaksana Badal Haji ini kebanyakan dilakukan oleh orang Melayu 

Makkah / para pelajar dan individu yang dikenali oleh agensi pelaksana yang 

memang biasa mengambil upah haji bagi setiap musim haji. 

5.  Seseorang Pelaksana Badal Haji boleh melaksanakan satu fardhu 

Badal Haji sahaja bagi setiap musim. Tidak sah seorang penerima upah 

Badal Haji mengutip banyak upah Badal Haji untuk dirinya sendiri dalam satu 

tahun. Ini bererti jika ia mendapat banyak upah Badal Haji maka dia boleh 

menunaikan untuk seorang sahaja dan bakinya hendaklah diserahkan kepada 

orang lain. 


